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ردیـابی نوروز در
 تاریخ و اسطوره

نوروز باید از 
روزی نو و 
اتفاقی نوین 
نشأت گرفته باشد. 
ولی چیست آن 
اتفاق بدیع و 
شگفت؟!

مژگان آقاجانیان
کارشناس ارشد مدیریت فرهنگی و پژوهشگر فرهنگ

ونکوور کانادا



۵۵

جـواب را بایـد در دوران باسـتان، چیـزی در حدود هشـت هزار سـال 
قبـل، درهنگامـه ای که جمشید شـاه پیشـدادی درسـت کرده بـود، بیابیم. 
جمشـید پس از انجام کارهایی بزرگ از جمله آهنگری و سـاختن زره و سپر 
و گرز و سـایر ابزار جنگی، خشـت زنی و گرمابه و سـاختمان و شهرسـازی، 
پی ریزی سـاختار جامعه و طبقـات اجتماعی، پارچه بافـی و دوختن لباس، 
عطرسـازی و گلاب گیـری و اسـتفاده از مُشـک و عـود،  پیشـرفت در علـم 
پزشـکی به طوری که مرگ ریشـه کن می شـود، غلبه بـر دیوان و بدکـرداران 
و… بـه فکـرش می رسـد کـه زمـان آن رسـیده اسـت کـه به شـکرانه همه 
این ها جشـن و شـادمانی برپا شـود و چه روزی بهتر از نوشدن زمین و چه 
زمانـی بهتـر برای عملی کـردن این تصمیم؟! پس دسـتور می دهد تختی از 
طـلا و جواهـرات بسـازند و در اولین روز بهار بر آن جلـوس می کند. دیوان، 
آن تخت جواهرنشـان را به آسـمان برافراشـته و از دماوند به بابل بردند. در 
تمام طول راه، جمشـید چون خورشـید در آن بالا می درخشید و به همگان 
مهـر مـی داد. آن روز فرخنـده کـه مصـادف با اعتدال بهـاری بود، نـوروز نام 
گرفت. لازم به ذکر اسـت که محاسـبه دقیق اعتدال بهاری، در هزاران سـال 

قبل، خود نشـان از پدیده بودن گاهشـماری ایرانـی دارد! 
هشـت هزار سـال اسـت که ایرانیـان نوروز را جشـن می گیرنـد. البته 
زمانـی دراز آن هـا مجبـور بودنـد نـوروز را در نهـان جشـن بگیرنـد. «تاريخ 
طبـری» مـواردی چنـد از صـدر اسـلام نقل کرده کـه مـردم ايـران از برگزاری 
جشـن نوروز منع شـده، يا به خاطر به جا آوردن آداب نوروز، مانند آتش بازی 
و آب پاشـی و نهـال کاری، آزار ديده انـد. بـا تمـام ایـن احـوال، ایـران تنهـا 
کشـوری اسـت که پس از پذیرفتن اسـلام، فرهنگ و رسـوم باسـتانی خود 
را بـا هوشـیاری و خلاقیتـی باورنکردنـی حفظ کـرده اسـت. از جمله نهـادن 
قرآن بر سـر هفت سـین برای مشـروعیت دادن به آن سـفره یا نسبت دادن 

آب کـه جایـگاه ویـژه ای در هفت سـین دارد بـه مهریۀ حضـرت زهرا.
با پيدايش دودمان عباسی و تقویت نفوذ ايرانی در دستگاه خلافت، 
نوروز بار ديگر جایگاه دیرین خود را بازيافت. تا جایی که به نقل از اسناد 
تاریخی، خلفای عباسی اين عيد را به رعايای فارس خود تبريک می گفتند.
با وجودی که خاستگاه نوروز فلات ايران است، با گسترش قلمرو پادشاهی
ايران، اين جشن به فرهنگ اقوام گوناگون وام داده شد. از این روی امروزه 
اقوام تاجيک، ازبک، ترکمن، قزاق، بلوچ، قرقيز، افغان و پشتون نوروز را 
جشن می گيرند. علاوه بر آن، اين عيد به عنوان جشن بزرگ باروری و 
شادمانی و سرزندگی طبيعت، تا قفقاز و مقدونيه و بالکان رخنه کرده است.
بـا تمـام این تفاسـیر تکلیـف مـا به عنـوان میـراث داران اصلی این 

جشـن اصیل، باسـتانی و شـکوهمند، هویدا و بدیهی سـت.

هشت هزار سال است
که ایرانیان نورووز را 
جشن می گیرندد. البته

زمانی دراز آن هها مجبور 
بودند نوروز را در نهان
جشن بگیرندد. «تاريخ 
طبری» مواررددی چند از

صدر اسلامم نقل کرده که 
مردم ايرانن از برگزاری 
جشن ننووروز منع شده، 
يا به خخاطر به جاآوردنن 

آدابب نوروز، مانند
آآتتش بازی و آبب پپااشی و 
نهال کاری، آزارر ديده اند
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